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یادداشت، اخبار و گزارش هایی از تازه های اقتصاد

  چهره گفته

 شرایط انحلال قرارداد با توتال
غلامرضا منوچهری، معاون شرکت 
ملی نفت ایران: اگر توتال دو ساله 
۵۰۰ میلیون دلار تجهیزات نیاورد، 
قرارداد منحل می شود. در قرارداد 
توتال در سه مورد پیش بینی شده 
است که شـــرکت ملی نفت ایران 
می توانـــد یکباره قرارداد را منحل 
کند. شرکت توتال موظف است در 
مدت دو سال ۵۰۰ میلیون دلار را برای تجهیزات به داخل ایران آورد 
که اگر این کار صورت نگرفت قرارداد منحل می شـــود. این شرکت 
باید بتواند به اهداف تعیین شده خود برسد که اگر این کار را نکرد 
نیز قرارداد یکباره منحل خواهد شـــد. بازگشت تحریم های شورای 

امنیت سازمان ملل نیز مجوز انحلال است. 

 امتناع عادل آذر از تحویل اسامی نجومی بگیران به مجلس
محمدعلـــی پورمختـــار، عضـــو 
کمیســـیون قضایی مجلس شورای 
اسلامی: نمایندگان مجلس از روند 
برخورد بـــا نجومی بگیران راضی 
نیستند، کاری که دیوان محاسبات 
کرد این بود که اعداد و ارقام در زمینه 
حقوق های نجومـــی را تنزل داد و 
نجومی بگیران به 49۰ نفر محدود 
شدند. دیوان چند ماه پس از گذشت تقاضای نمایندگان هنوز اسامی و 
آمارهای مدیران نجومی بگیر را نداده است. عده ای از این نجومی بگیران 
دریافتی های خـــود را بازگردانده اند اما با آن عده که این حقوق ها را 

برنگردانده اند باید برخورد جدی صورت گیرد. 

 تعطیلی کارخانه ها جای نگرانی ندارد!
منصور معظمی، رئیس سازمان ایدرو 
و معاون وزیر صنعت: در دنیا، تمام 
بنگاه ها بعد از طی دوره مقدماتی، 
میانسالی و کهولت به مرحله خروج 
از بازار می رسند؛ پس بنگاه هایی 
که خود را با تکنولوژی روز تطبیق 
ندهند، از دور خارج خواهند شد 
و این جای نگرانـــی ندارد. از 28 
موافقتنامه بعد از برجام فقط توانســـتیم هشـــت مورد را تبدیل به 
قرارداد کنیم!  شـــرکت های خارجی عادت کرده اند و علاقه مند به 
واردات هستند، ما نباید واردات را برای آنها تسهیل کنیم. ما در مقابل 
واردات مقاومت کرده و اگرچه مذاکرات طولانی می شود اما به انتقال 

تکنولوژی و افزایش توان تولید داخلی فکر می کنیم.

 اخذ مالیات از خانه های خالی پس از راه اندازی ســـامانه 
شناسایی وزارت راه 

 ســـید کامـــل تقوی نـــژاد، رئیس 
سازمان مالیاتی: برای اخذ مالیات 
از خانه هـــای خالـــی باید وزارت 
راه و شهرســـازی سامانه ای برای 
شناسایی این واحدها ایجاد کند. 
طبق وعده وزارت راه و شهرسازی 
تا پایان سال 96 سامانه شناسایی 
واحدهـــای خالی ایجاد شـــده و 
اطلاعات این خانه ها استخراج می شـــود تا سازمان امور مالیاتی 
طبق آن به اجرای قانون اقدام کند. اطلاعات باید از ســـوی وزارت 
راه وشهرســـازی در اختیار ما قرار بگیـــرد زیرا قانون مکلف کرده تا 
بر اساس ســـامانه اقدام کنیم.  بنده به عنوان یک کارشناس امور 
مالیاتی اجرای ماده 77  و اخذ مالیات از خانه های نوساز در شرایط 

فعلی را نمی پسندم.

 جزئیات ورود ۱۰۰ هزار تن برنج آلوده وارداتی  به کشور
جبار  کوچکی نژاد، نماینده رشـــت 
در مجلـــس شـــورای اســـلامی: با 
توجه به اینکـــه دو میلیون و 3۰۰ 
هـــزار تن برنـــج در کشـــور تولید 
می شـــود و مصرف کمتر از ســـه 
میلیون تن اســـت، لـــذا با توجه 
به میـــزان تولید و موجودی انبارها 
نیازی بـــه واردات برنـــج از خارج 
نیســـت. طبـــق قانون، 3 ماه قبل از برداشـــت برنـــج و 3 ماه پس از 
برداشـــت آن، توزیع و واردات برنج به کشـــور ممنوع اســـت.  ثبت 
ســـفارش هایی بـــرای واردات برنج به کشـــور انجام شـــده اســـت. 
همچنیـــن بر اســـاس اخبار به دســـت آمده برنج هایـــی را که قبلا 
خریداری شـــده و به دلیل تحریم ها وارد کشـــور نشـــده، هم اکنون 
ایـــن برنج ها را وارد کشـــور می کنند. این برنج هـــا از تایلند، اروگوئه 
و هنـــد خریـــداری شـــده اند و حجم ایـــن ثبت ســـفارش ها برای 
واردات برنج 1۰۰ هزار تن اســـت و بســـیاری از این ســـفارش ها در 
کشـــتی ها هســـتند که بهتر است این کشـــتی ها پهلو نگیرند. این 
برنج هـــای وارداتـــی آلوده اند و قابل مصرف نیســـتند و مســـئولان 

ســـازمان اســـتاندارد باید جلوی واردات آن را بگیرد. 

با همت مسئولان شیلات اتفاق افتاد

رزقصیادانایرانیدرسفرهچینیها
غذای دریایی مورد علاقه چشم بادامی ها 
اســـت. ریز و درشت هم ندارد، هر چه از 
دل دریا بیرون بیاید با اشتها می خورند. 
خرچنگ و میگو منوی ویژه رستوران های 

چینی و کره ای در سراسر دنیاست. 
اما این چشم بادامی های خوش اشتها 
ســـر و کله شـــان در خلیج فارس پیدا 
شـــده اســـت. این روزها که بیکاری در 
حاشـــیه های خلیج فارس پررنگ تر از 
گذشته است، کشتی های چینی نه چراغ 
خاموش بلکه در پناه فانوس مجوزهای 
رسمی، صید صنعتی به راه انداخته اند؛ 

صیدی که ریشه صید و صیادی را با هم می زند. 
با کمک یکی از دوســـتان جنوبـــی، گفت وگویی با 
صیادی بندرعباســـی در این خصوص به عمل آمده 

که از نظر می گذرد.
ســـلام، ناخدا. شنیده شـــده تعداد صیادان خارجی 
در خلیـــج فارس افزایش یافته اســـت. آیا این موضوع 
صحت دارد؟ اگر چنین است برای چه صیدی به خلیج 

فارس آمده اند؟
بلـــه، همه چیز را صید می کننـــد؛ حتی ماهی های 
 ریزی را که غذای میگوها و سایر ماهی هاست. همه 
صیادان اطراف  جزیره قشـــم و هنگوم از این مساله 
ناراحت هستند؛ چراکه متاسفانه سال به سال ماهی 

در دریا کمتر می شود. 
بیشتر از کدام کشور به اینجا می آیند و صید می کنند؟
چینی هســـتند. نوعی مارماهی هست که به آن یال 
اســـبی می گویند. ماهی سفیدی است. خودشان 
می گویند برای صید مارماهی می آیند. با شـــیلات 
چه برنامه ای دارند، نمی دانیم ولی مشکلات زیادی 

برای صیادان محلی ایجاد شده  است. 
مزیت میگوها یا ماهی های آنجا چیســـت که موجب 

شده است مثلا چینی ها از آن طرف به اینجا بیایند؟
از نظر ذخیره ماهی خلیـــج فارس با تمام دریاهای 

دنیا متفاوت اســـت. همچنین بهترین میگوی دنیا 
از نظر کیفی در خلیج فارس صید می شـــود. مجوز 
صیـــد صنعتی به صیادان بومی اســـتان هیچ وقت 
داده نمی شـــود، اما چینی ها به راحتی این مجوز را 
می گیرند. اغلب شرکت های چینی و کره ای ماهی تن 
و میگو صید می کنند. من دیروز در بندر شهید باهنر 
دیدم یک کشـــتی چینی ماهی تن را خالی می کرد 
که در همیـــن آب های ایران گرفته بود. ماهی تن را 
می گیرند و اینجا خالی می کنند، سپس به کشورهای 
آسیانه میانه  می فرستند. شیلات هم به آنها مجتمع 

سورت اجاره داده است. 
به چه کسانی اجاره داده است؟

به چینی ها. صید می کنند و دســـتگاه ســـورت هم 
دارند. آنجا مرتب سورت بندی و بسته بندی می کنند.

 اما رئیس شـــیلات هرمزگان توفان صیادان چینی 

و به تور افتـــادن صنعت صیادی در جنوب را قبول 
ندارد. ســـید پرویز محبـــی می گوید: »نه من این را 
هم قبول ندارم. شـــناوری که می آید باید اســـناد و 
مدارک ارائه دهد. اســـناد و مدارکی که از شناوران 
احراز هویت شـــده اند، تماما ایرانی هستند. بعضا 
خارجی هم بوده اند، منتها بر اســـاس قوانینی که 
داریم مبادرت به تغییر پرچم کرده  و پرچم جمهوری 

اسلامی را اتخاذ کرده اند.«
اما این گونـــه که علی شـــاهخوره نژاد، مدیرعامل 
اتحادیـــه سراســـری تعاونی های صیادی کشـــور 
می گویـــد کشـــتی های چینی با مجوز شـــیلات 
تـــور خودشـــان را روی منابع خلیج فـــارس پهن 
می کننـــد؛ »نمی توانیـــم بگوییـــم دولـــت خبر 
نـــدارد؛ نه. تا بـــه حال ۵6 فروند کشـــتی چینی 
وارد شـــده اســـت. آنها بومی ها را از پا می اندازند. 
کشـــتی های چینـــی  ماهی هایـــی را کـــه صیاد 

ندارد، صیـــد می کنند. این امر باعث کم شـــدن 
کل صید در دریا شـــده اســـت. در چند سال اخیر 
هم جمعیت صیادان ایرانی بیشـــتر شـــده است. 
کار کـــم اســـت و درآمد کشـــاورزی نیـــز اندک و 
همـــه برای صید هجـــوم آورده انـــد. همه چیز در 
ایـــن دریا هســـت. همه به دریا هجـــوم آورده ایم. 
آنکـــه مجـــوز دارد و آنکه مجوز ندارد بـــرای امرار 

معاش به دریـــا می رود.«
صدای بوق کشـــتی های چینی تا بهارســـتان هم 
رسیده است. احمد مرادی، نماینده بندرعباس در 
مجلس می گوید چندین بار در این مورد به مسئولان 
تذکر داده شده است و اگر حضور صیادان چینی در 
آب هـــای جنوب ادامه پیدا کند مجلس از ابزارهای 
نظارتی اش اســـتفاده خواهد کـــرد؛ »خلیج فارس 
حداکثر عمقش 9۰ متر اســـت. به همین ســـبب 
صیدی که انجام می دهند، کف روب اســـت و یک 
ضربه سنگین به ذخیره آبی ما و آبزیان و به نوعی به 
صیادان مان وارد کرده است. من هم جلساتی را با 
مدیرکل شیلات استان خودمان تشکیل داده ام و هم 
با جناب صالحی که به عنوان ریاست شیلات ایران 
است که قول داده اند این نقیصه و این مشکلات را 
برطرف کنند. در آخرین نشست قرار شد جلسه ای 
را به اتفاق نمایندگان صیادان در اســـتان هرمزگان 
در تهران برگزار کنیم و ان شاءالله بتوانیم راهکاری 
را نسبت به موضوع پیدا کنیم که این مشکلات را به 
حداقل برسانیم. این نوع صید صنعتی باید ریشه کن 

شود، اصلا نباید انجام شود.«
این روزها ناخدا خورشـــید کمتر دل به دریا می زند 
و صدای جاشوها روی لنج کمتر به گوش می رسد. 
صیادان کهنه کار حالا ماهی فروش شده اند. صید 
صنعتی چینی ها، قدیمی  شـــدن ناوگان صیادان 
ایرانی، کم شدن ذخایر یا هر علت دیگری که باشد، 
مهم این است که در سال تولید و اشتغال حواس مان 

به ظرفیت های بومی هر منطقه باشد. 

 چارت
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 رشد ۲ برابری واردات برق 

برای جلوگیری از خاموشی 

بررســـی ها نشـــان می دهد که بـــا توجه بـــه افزایش  

مصـــرف برق، وزارت نیرو بر آن شـــد تـــا واردات برق را 

به منظور جبران پیشـــی گرفتن مصرف بـــرق از تولید افزایش 

دهد؛ از این  رو در هفته گذشـــته شاهد رشد دو برابری واردات 

برق از کشـــورهای همســـایه بودیم و واردات برق کشور به طور 

متوســـط از حدود 3۰۰ مگاوات به بیش از 6۰۰ مگاوات رســـید!

چه کالاهایی از ایران به آمریکا 

صادر می شود؟

ایران در فروردین امســـال حـــدود ۱۴ تن کالا به آمریکا  

صـــادر کرده اســـت که بالغ بر 3۰۲ هـــزار و ۵33 دلار 

برابر بـــا ۹۸۱ میلیون و ۱۵۰ هـــزار و ۹۴6 دلار در آمار گمرک 

به ثبت رســـیده اســـت. در میان کالا های صادراتی اقلامی 

چـــون زعفران، نمد از پشـــم یـــا موی حیوان، گبـــه، گلیم، 

خرما، آلو، ســـوپ و آبگوشـــت بیشتر به چشـــم می خورد. 

 زمان واریز یارانه 

تیرماه اعلام شد

هفتـــاد و هفتمین مرحلـــه یارانه نقدی ســـاعت ۲۴  

بامداد دوشـــنبه ۲6 تیر به حساب سرپرستان خانوار 

واریز و قابل برداشـــت خواهد شـــد. همچنیـــن مبلغ یارانه 

دریافتی هر یک از مشـــمولان دریافـــت یارانه نقدی مانند 

ماه هـــای گذشـــته ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان اســـت. یارانه نقدی 

این ماه از بامداد سه شـــنبه ۲7 تیر ۹6 قابل برداشـــت است. 

در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح شد

ایران به تجاری سازی صنایع دانش بنیان سلول های بنیادین رسید
»دومین جشـــنواره ملـــی و بین المللـــی علوم و 
فناوری هـــای ســـلول های بنیادی و پزشـــکی 
بازساختی« از بیست و دوم تا بیست و چهارم تیر در 
مرکز همایش های بین المللی جمهوری اسلامی 
ایران )سالن اجلاس سران( برگزار شد. در همین 
زمینـــه »فرهیختگان« گفت وگویـــی را با حمیده 
موسوی نژاد، مسئول نمایشـــگاه این همایش به 

عمل آورد. 
حمیده موســـوی نژاد عامل رشـــد شـــرکت های 
دانش بنیان ســـلول بنیادی و پزشکی زیرساختی 
را تغییر دیدگاه در نهادهای دولتی و شرکت های 
ســـرمایه گذاری دانســـت و در گفت وگـــو بـــا 
»فرهیختـــگان« درباره مشـــکلات پیش روی این 
شـــرکت ها در واردات و صادرات بیان کرد: »دارو و 
تجهیزات پزشـــکی در تمام دنیا بیش از 1۵ سال 
طول می کشد تا از مرحله تحقیقات اولیه به مرحله 
بازار برسد و پاسخگوی بیماران شود که متاسفانه 
در کشـــور ما هنوز این تفکر بـــه وجود نیامده که 
بایـــد برخوردهای مختلف بـــا حوزه های فناوری 

صورت گیرد.« 
وی مباحـــث مربـــوط به تجهیزات پزشـــکی را با 
تجهیزات غیرپزشـــکی متفاوت دانســـت و گفت 
تجهیزات غیرپزشکی پس از تولید، سریعا به بازار 
عرضه می شـــوند ولی دارو و تجهیزات پزشکی به 
خاطر مسائل پیرامونی که دارد و به سلامت مردم 
وابسته است، بازه زمانی طولانی نیاز دارد تا به بازار 

و به درآمدزایی برسد. 
کارشـــناس بخش فناوری و تجاری ســـازی ستاد 
توسعه و فناوری ســـلول های بنیادی درباره رفتار 
شرکت های دولتی و سرمایه گذاری به مدت طولانی 
محصولات دارویی و پزشـــکی برای تجاری سازی 
بیان کرد: »یک شرکت نوپای دارویی 1۵ تا 2۰ سال 
طول می کشد محصولات خود را تجاری سازی کند 
که این امر باعث ترس در سرمایه گذار خواهد شد 
و ممکن است فکر کنند این دارو پاسخگو نیست، 
اما در دنیا به این شـــکل نیســـت. اگر صددرصد 
سرمایه گذاری در بخش تحقیقات را حساب کنیم 

یک تا دو درصد سرمایه گذاری در بخش تحقیقات 
دارویی به تجاری سازی می رسد.« 

موسوی نژاد با اشاره به حمایت های معاونت علمی 
ریاســـت جمهوری در امر پژوهش شـــرکت های 
دانش بنیان تصریح کرد: »چهار ســـال اســـت که 
شرکت های دانش بنیان شکل گرفته و قبل از آن 
فقط پژوهش در دانشگاه ها صورت می گرفت که 
سرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری در 
پژوهش باعث شده است که این نمایشگاه شکل 

بگیرد و شرکت های دانش بنیان قوی شوند.« 
مسئول نمایشگاه جشنواره ملی و کنگره بین المللی 
علوم و فناوری های سلول های بنیادی و پزشکی 
بازساختی هدف از این نمایشگاه را شناخت بیشتر 
شـــرکت ها از هم دانست و ادامه داد شرکت های 
دانش بنیان در بخش سلول های بنیادی و پزشکی 
از لحاظ زیرســـاختی نوپا هســـتند که ما در این 
نمایشگاه توانســـتیم 2۵ میهمان خارجی و 37 
نفر از ایرانیان خارج از کشور را جذب کنیم تا یک 

تعامل بین شـــرکت های باســـابقه و جدید ایجاد 
شود و بتوانند از تجربیات یکدیگر بهره مند شوند. 
وی دربـــاره ملیت میهمان های خارجی گفت این 
افراد از آمریکا، کانادا، ســـوئیس، آلمان، مالزی و 
سایر کشورها آمده اند تا بتوانند با توانایی های ما 
آشنا شوند و به عنوان سرمایه گذار و شریک تجاری 

با شرکت های ایرانی همکاری کنند. 
کارشـــناس بخش فناوری و تجاری ســـازی ستاد 
توســـعه و فناوری ســـلول های بنیادی همچنین 
توضیحاتی درباره فعالیت های این ستاد در خارج 
از کشور بیان کرد و گفت این جشنواره و نمایشگاه 
دومین ســـال خود را ســـپری می کند و دوره قبل 
با وســـعت کمتر و افراد محدودتر برگزار شد، ولی 
امسال با توجه به استقبال شرکت های دانش بنیان 
می توانیم نمایشگاه در خارج از کشور برگزار کنیم. 
موسوی نژاد شـــاخص ترین دســـتاوردهای این 
نمایشگاه را بستن قراردادهای خارجی دانست و 
افزود: »یک سری قرارداد بین شرکت های خارجی 

و ایرانی بســـته شده است و توانستیم شرکت های 
نوپا را به شـــرکت های تولیدی وصل کنیم که این 
آشنایی شرکت ها بهترین دستاورد می تواند باشد 

تا توانایی خود را به همدیگر نشان دهند.« 
وی درباره سطح علمی و محصولات ساخته شده 
توسط شرکت های دانش بنیان برای صادرات بیان 
کرد؛ ارتباط میان شـــرکت های ایرانی و خارجی 
نوپاست و شرکت های دانش بنیان ایرانی در حال 
انتقال تکنولوژی هستند و هنوز به فروش خارجی 
نرســـیده است. ولی همین که بخشی از نیازهای 
خود را از طریق خارج از کشـــور احصا می کنند، 

یک دستاورد بزرگ محسوب می شود. 
این کارشناس درباره تاثیر سلول های بنیادی در 
زندگـــی مردم توضیح داد ســـلول های بنیادی از 
زیبایی تا بحث ســـلامت مردم در سرطان گسترده 
شـــده اســـت. محققان ایرانی 12 سال است که 
بیماران را با سلول های بنیادی درمان می کنند که 
این یک حرکت بی نظیر و جاافتاده  در کشور است. 
همچنین در گرفت های اســـتخوانی و پرده های 

آمنیوتیک دستاورد خوبی داشتیم. 
وی در ادامه افزود: »اقدامات صورت گرفته مانع از 
هدر رفتن منابع انسانی و ضربه روحی و روانی به 
خانواده ها می شود و سردی بیمار می تواند دوباره 

در اعضای مختلف جامعه به فعالیت بپردازند.« 
موســـوی نژاد درباره پزشکی مبتنی بر فرد تصریح 
کرد: »دیگر این طور نیست که برای هر بیمار یک 
داروی یکسان تجویز شود و در حال حاضر هر بیمار 
یک راه حل جدید بـــرای درمان این بیماری خود 
دارد که این یکی از ویژگی های پزشکی بازساختی 

است.« 
وی در انتها دربـــاره انتقاد مقام معظم رهبری در 
توقف رشـــد علمی بیان کرد: »رهبر معظم انقلاب 
سلول های بنیادی و پزشکی بازساختی را یکی از 
سه حوزه برتر فرمودند  باید در کشور حمایت شود 
که ما در این ســـال ها هیچ وقت توقف نداشتیم و 
مقالات علمی زیادی به چاپ رســـیده و توانستیم 

پنج رده سلولی در دنیا ثبت کنیم.«

 گفت وگو 

 دومین جشنواره ملی و بین المللی علوم و فناوری های سلول های بنیادی و پزشکی بازساختی
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